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Сумський національний аграрний
університет, вийшовши на міжнарод-
ний рівень і маючи сталі зв’язки із
закордонними партнерами по
багатьох напрямках, вже не перший
рік співпрацює з голландськими
фахівцями. Так, навесні цього року
представники Голландського універ-
ситету HAS разом з компанією «Difco
International B.V.» та її виконавчим

директором Рене Кремерсом актив-
но працювали над втіленням в
Україні проекту навчання сталому
молочному господарству, під час
якого проводилися семінари та прак-
тичні заняття для студентів і виклада-
чів біолого-технологічного факульте-
ту та факультету економіки і менедж-
менту з питань годівлі, вартості кор-
мів, оцінки якості силосу, сигналів

корів, теорії вартості і теорії
грошових потоків, структури
собівартості тощо. За словами
голландських партнерів, вони
були задоволені співпрацею з
Сумським національним аграр-
ним університетом і вбачають у
нашому навчальному закладі
величезний потенціал.

Тож у продовження такої
співпраці 8 грудня 2017
року відбулася робоча
зустріч пред став -
ників Гол ландсь -
ко-укра їнсь кого
мо лоч ного це -
н тру з фахів-
цями та адмі-
н і с т р а ц і є ю
С у  м  с ь к о г о
національного
аграрного уні-
верситету. від
СнаУ учасни-
ками заходу
стали виклада-
чі, що вільно
говорять англій-
ською, тож саме вона
й була робочою мовою
зустрічі.

Йшлося про впровадження
навчального курсу DUDC з менедж-
менту молочних ферм – програми

розвитку світового рівня для май-
бутніх провідних менеджерів пер-
винної молочної промисловості, які
після участі у цій програмі зможуть
ефективно розвивати себе і свій
бізнес, знатимуть, як досягти найви-
щої якості продукту при мінімальних
витратах на кг, при цьому мінімізую-

чи негативний вплив на навколиш-
нє середовище.

Реалізовувати проект
Голландсько-український

молочний центр (DUDC)
планує разом з

Сумським національ-
ним аграрним уні-
верситетом, Біло -
церківським на -
ціо нальним аграр-
ним університе-
том, асоціацією
виробників моло-
ка та львівською
аграрною дорад-
чою службою.

Ділитися досвідом з
українськими фахів-

цями будуть голланд-
ські компанії Vetvice, HAS

Limburg і GD Animal Health,
координувати проект – Difco

International B.V.
навчальний курс являє собою

вдале поєднання теорії й практики в

галузі молочного тваринництва,
управління, економіки й розвитку
особистості. Методика курсу базу-
ється на таких речах, як навчання на
основі проблемних моментів, робота
у групах над окремими випадками,
навчання шляхом практичної роботи
тощо.
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Олена МОвчан

З Новим 2018 роком 
та Різдвом Христовим!

вітання

від щирого серця вітаю з прекрасними, багатими на радість і добро зимовими святами –
Новим роком та різдвом Христовим!

ми разом багато чого досягли у 2017 році. і попереду у нас велике майбутнє. ми не
зупиняємося на досягнутому – в нашому виші продовжують відкриватися нові напрями

підготовки фахівців, що відповідають вимогам інноваційної економіки та сучасного
ринку праці. розвивається співробітництво з провідними підприємствами і госпо-
дарствами в галузі практичної підготовки студентів.

2018-й стане роком напруженої роботи, але я
впевнений, що і в новому році ми підтвердимо свою
репутацію одного з кращих аграрних університетів
країни.

дозвольте ще раз тепло і сердечно приві-
тати вас з прийдешніми святами, побажати
здоров'я, добробуту, впевненості у своїх

силах, здійснення мрій, нових сміливих ідей та
їх реалізації!

володимир Ладика,
ректор сНау 

Це 6-місячний 
повний курс навчання,
в якому будуть задіяні

більше 20 кращих
викладачів сНау,

БНау та голландських
установ

НародНа 
уНіверситетська прикмета
Як відомо, бажання, загадане 
у новорічну ніч рівно о 12.00,
має тенденцію до здійснення. 

а якщо ви загадуєте його, 
тримаючи в руці передноворічний

номер газети «вісник сНау», 
то шанси на те, 

що все буде саме так, 
як ви собі задумали, 

багатократно збільшуються. 
Чому це? – спитаєте ви… 

Не знаємо, 
але ж працює! ;)
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проект RISE: перші підсумки
результат
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Га зе ту наб ра но і звер ста но 
в інформаційно-профорієнтаційному
медіацен трі СнаУ 

Ти раж – 1000 при мір ни ків.

Майже рік тому – у лютому 2017 року у
СнаУ в рамках співпраці з Бернським універси-
тетом прикладних наук  (Інститут сільського
господарства, лісництва та продовольства) за
підтримки Nestle Україна та Швейцарського
бюро співробітництва в Україні було розпочато
реалізацію проекту «Розвиток сталого сільсько-
го господарства – 360о оцінка фермерського
господарства та розробка спільної стратегії
розвитку».

За час реалізації проекту була проведена
низка заходів, як то навчальні модулі з оволо-
діння технологією RISE-методу в рамках семі-
нарів у СнаУ та Бернському університеті при-
кладних наук для підготовки професійних RISE-
консультантів; 360° оцінка фермерського гос-
подарства, в ході якої була здійснена оцінка 30
фермерських господарств; звіт зі сталого роз-
витку сільського господарства, який охопив
результати критичного аналізу стабільного
сільського господарства, а також рекомендації
за принципом 360° оцінки фермерського госпо-

дарства та ознайомлення з результатами
дослідження безпосередніх учасників проекту.

Тож форум, що відбувся 30 листопада 2017
року в Сумському національному аграрному
університеті, зібравши фермерів, а також тре-
нерів та експертів, задіяних у програмі, став
місцем для підведення перших підсумків про-
екту. 

Команда проекту, який впроваджується за
сприяння компанії Nestle Україна,
Швейцарського бюро співробітництва в Україні
та Посольства Швейцарії, наразі складається з
фахівців Сумського національного аграрного
університету та Бернського університету при-
кладних наук (Швейцарія).

За допомогою Skype-зв’язку вдалося орга-
нізувати спілкування учасників заходу зі спеціа-
лістом відділу корпоративного сільського гос-
подарства компанії Nestle Україна Діонісом
Форстером та спеціалістом з питань дослід-
ження сталого розвитку Бернського універси-
тету Яном Гренцем.

«Сумський наУ, у повній мірі усві-
домлюючи актуальність та необхід-
ність розвитку фермерського руху в
Україні, є активним учасником цього
процесу і з великою зацікавленістю
долучився до проекту: викладачі уні-
верситету пройшли відповідне навчан-
ня та стали експертами, а 30 студентів
СнаУ вперше в Україні отримали сер-
тифікати про проходження програми
RISE», – зазначив, звертаючись до
учасників форуму, ректор СнаУ
володимир ладика. але мета форуму
– не просто зустрітися й підвести під-
сумки, а й обов’язково намітити шляхи
подальшої роботи в цьому напрямку.

За словами менеджера проекту
Господар+, направленого на розвиток
сільського господарства України, Таїсії Клочко,
наразі актуальним є формування нового типу
українського фермера – фермера-підприємця,
відмінними рисами якого є потужне мислення
підприємця, глибока обізнаність у фінансових
питаннях, у технологіях сільського господарст-
ва та комп’ютерних технологіях, а також сильні
лідерські якості. «Фермери-підприємці вихо-
дять за межі стандартного виробництва, ство-
рюють передові фермерські підходи, що є
«маячком» для наступних поколінь фермерів», -
говорить Таїсія. І саме такі проекти, як RISE,
сприяють формуванню нового сучасного фер-
мера. активну участь у цьому бере компанія
Nestle Україна, яка вже 150 років на світовому
ринку і представлена практично в усіх країнах
світу. на сьогодні компанія вже вийшла на той
рівень, коли не тільки суто бізнесові інтереси, а
й турбота про споживача, є одним з головних
кредо. 

«Ми пишаємося проектом RISE, який по суті
є системним глибоким підходом до оцінки фер-
мерського господарства, – зазначив помічник
директора з питань співробітництва
Швейцарського бюро співробітництва віктор
Шуткевич. – наша установа фінансує проекти

технічної допомоги, одним з яких і є RISE.
Звісно, ми бачимо, що у фермерів виникає
дуже багато запитань, і наше завдання – допо-
магати їм знайти відповіді».

Цікавим та змістовним був також спільний
виступ команди RISE СнаУ з презентацією
результатів проведення RISE-аналізів 30 фер-
мерських господарств Сумської, Полтавської,
Харківської, Київської та чернігівської обла-
стей. виходячи з цих результатів, були виявлені
сильні та слабкі сторони фермерських госпо-
дарств. Звісно, кожне господарство має свої
особисті характеристики, але є й дещо спільне.
Так, сильними сторонами були визнані енергія
та клімат, умови праці та землекористування.
До слабких же віднесли біорізноманіття, рівень
життя та економічну доцільність.

Подальший розвиток проекту організатори
вбачають у таких пунктах, як розробка елек-
тронного курсу «Підтримка сталого розвитку
сільського господарства», розвиток мережі уні-
верситетів-партнерів, спрямованої на впровад-
ження методу RISE в академічну діяльність та
розробка сталих рішень для представників
агробізнесу України і забезпечення співробіт-
ництва всіх учасників ринку у цій сфері�

топ-менеджер 
для українського агробізнесу
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продовження.
початок на стор. 1

вимоги, що висуваються до кандидатів –
майбутніх провідних менеджерів первинної
молочної промисловості, – є такими: достатній
рівень володіння англійською мовою (як міні-
мум, рівень Upper Intermediate), ступінь бака-
лавра в галузі ветеринарії, зоотехнії або агро-
бізнесу, досвід роботи на молочній фермі і,
найголовніше, – висока мотивація.

Що ж пропонують кандидатам організато-
ри курсу? За їх словами, це 6-місячний повний
курс навчання, в якому будуть задіяні більше
20 кращих викладачів СнаУ, БнаУ та голланд-
ських установ; практичний підхід, завдання на
фермах з міжнародним менеджментом та 6
тижнів практичної підготовки у нідерландах.
Особлива увага приділятиметься мовним
навичкам (спілкування, переговори, навички
презентації тощо), а також тімбілдінгу. на різ-
них етапах навчання воно проходитиме у
Сумському та Білоцерківському наУ, на окре-
мих українських молочних фермах із західними
підходами до управління з обов’язковим ста-
жуванням у нідерландах. 

Програму курсу складатимуть три основ-
них блоки: прикладні знання та навички, еко-
номіка і менеджмент та особистий розвиток.
Блок «Прикладні знання та навички» містить
такі теми, як тренінг по сигналах корів; виро-
щування молодняку; доїння, якість
молока і здоров’я вимені; заготівля
кормів; догляд за тваринами та
ветеринарні процедури; сигнали
корів: приміщення для корів;
обробка та використання гною;
фертильність. Блок «економіка і
менеджмент» складатиметься з
таких тем: управління людьми; еко-
номіка; розведення; програмне
забезпечення для менеджменту
ферм; ключові показники ефектив-
ності; стандартні операційні про-
цедури. І третім, не менш важливим
блоком програми є «Особистий
розвиток»: комунікативні навички;
навички ведення переговорів та

переконання; презентаційні навички; навички
зустрічі тощо.

Цього ж дня відбувся навчально-науковий
семінар з використання програмного забезпе-
чення FIELDLOOK для супутникового моніто-
рингу стану сільськогосподарських посівів.
Для викладачів та  студентів факультету агро-
технологій та природокористування та інже-
нерно-технологічного факультету були пред-
ставлені доповіді виконавчого директора ком-
панії DIFCO Україна Рене Кремерса та дирек-
тора по проектах у рослинництві цієї ж компа-
нії володимира Коваленка.

Доповідачі розкрили особливості викори-
стання інноваційної  технології PiMapping®,
яка складається з складних алгоритмів (інстру-
ментів), таких, як SEBAL, а саме використання
супутникових знімків та метеоінформації для
вирішення рівняння енергетичного балансу:
індексу листкової поверхні, вмісту азоту у
верхньому листковому шарі, дефіциту транспі-
рації,  надлишку природного зволоження,
приросту біомаси.

Отримана інформація буде цікава як вик-
ладачам, так і студентам при подальшому вив-
ченні елементів точного землеробства.

У подальшому планується більш глибока
співпраця між СнаУ та DIFCO Україна в питан-
нях участі фахівців компанії у проведенні
модульних навчань з питань точного земле-
робства�

Олена МОвчан

«агропросперіс»
зацікавився сНау

розвиток

28 листопада 2017 року у Сумському націо-
нальному аграрному університеті відбулася
зустріч ректора володимира ладики з директо-
ром по аграрним інвестиціям Марією Осикою та
директором з персоналу групи компаній
"агропросперіс" людмилою Горовою, учасника-
ми якої стали також проректор з науково-педа-
гогічної та навчальної роботи валерій Жмайлов,
його заступник анатолій Розуменко, завідувач
науково-дослідної частини Юрій
Данько, директор ТОв «ворожба-
латінвест» Микола Штукін, дека-
ни факультетів СнаУ - інженерно-
технологічного, економіки і
менеджменту, агротехнологій та
природокористування.

Зустріч була присвячена вив-
ченню можливостей та вироблен-
ню алгоритму співпраці
Сумського наУ з цією потужною
компанією. Група компаній
«агропросперіс» в Україні працює
з 2006 року. вона об’єднує 50
агровиробництв – агропросперіс-
заводів (аПЗ) із загальною пло-
щею земельного банку понад 400
тис га в 14 областях України. Це
один з найбільших виробників і

експортерів агрокультур
чорноморського регіону.
«агропросперіс» фінансує і поста-
чає на експорт понад 2,5 млн т
зерна щорічно. Основним інве-
стором Групи «агропросперіс» є
NCH Capital (СШа) – компанія, що
з моменту свого заснування в
1993 році сформувала двадцять
п'ять фондів, призначених для
відкриття доступу до фінансів
національним ринкам, що розви-
ваються.

Розпочавшись презентацією
співпраці СнаУ з агробізнесом,
яку провів ректор, та демонстра-
цією системи дистанційного
навчання на платформі Moodle,
зустріч продовжилася візитами на
факультети. Зокрема гості огля-

нули Центр точного землеробства на інженер-
но-технологічному факультеті, ознайомилися з
програмами «Rise» та «Diamond FMS», освітніми
програмами Мва «Регіональний менеджмент»
та «адміністративний менеджмент» на факульте-
ті економіки і менеджменту.

Завершилася зустріч підведенням підсумків,
на яких були обговорені можливості та напрями
подальшої співпраці�

Олена МОвчан

Олена МОвчан
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актуальні розробки
молодих вчених

наука

30 листопада 2017 року в
Сумському національному аграрному
університеті відбулося позачергове
засідання науково-координаційної
ради.

на порядок денний було винесено
питання заслуховування проміжних
звітів керівників робіт (розробок)
молодих вчених, що перемогли у
Конкурсі проектів наукових робіт та
науково-технічних (експерименталь-
них) розробок молодих вчених. У
роботі засідання взяли участь заступ-
ник директора Департаменту науково-
технічного розвитку Міністерства осві-
ти і науки України, к.е.н. Інна Сандига
та проректор з наукової роботи
Сумського державного університету
анатолій чорноус.

З представленням результатів
роботи колективів молодих вчених висту-
пили керівники та відповідальні науковці.
За проектом «Біолого-екологічні особли-
вості вирощування Ginkgo biloba L., як
органічної сировини, у фармацевтичних
цілях шляхом створення плантацій в умо-
вах Північно-східного лісостепу України»
доповів к.б.н., доцент кафедри лісового
та садово-паркового господарства Роман
Ярощук. наукові здобутки в рамках про-
екту «Удосконалення законодавства
України щодо забезпечення безпеки
сфери банківської діяльності в умовах
євроінтеграції: економіко-правовий
аспект» презентувала завідувач кафедри
міжнародної економіки, к.юр.н. альона
Клочко. Щодо стану реалізації проекту
«Розробка технології органічних сушених

овочевих і плодово-
ягідних напівфабрика-
тів та енергоефектив-
ної установки з вико-
ристанням сонячних
панелей» доповіли
доцент кафедри тех-
нології харчування,
к.т.н. Дмитро Бідюк  та
доцент кафедри інже-
нерних технологій хар-
чових виробництв
к.т.н. Сергій Сабадаш.
Стан реалізації про-
екту «Формування
механізму реалізації
інтегрованого терито-
ріального управління в
умовах переходу до

сталого розвитку»
був висвітлений у
доповіді професо-
ра кафедри стати-
стики, аГД та
маркетингу, д.е.н.
Юрія Данька.

науково-коор-
динаційна рада
високо оцінила
рівень наукових
досліджень моло-
дих вчених,
затвердила звіти
за усіма темами
та звернулася з
клопотанням до
Міністерства осві-
ти і науки України
щодо продовжен-
ня фінансування
на наступний рік�

ЮРІЙ ДаньКО

обладнання й мікрогранти
від чеських партнерів

потенціал

У травні 2017
року у Сумах
стартував розра-
хований на два
роки проект
«Посилення про-
цесу розвитку
потенціалу у
сфері якості осві-
ти та наукових
досліджень в
СнаУ та СумДУ»
за фінансування агенції чеської Республіки з
розвитку. Проект спрямований на підвищення
якості вищої освіти в двох університетах м.
Суми у відповідності до європейських стандар-
тів та рекомендацій. Партнерами цього проекту
є чеський університет природничих наук
м.Прага (чехія), Центр досліджень вищої освіти
(чехія), Сумський національний аграрний уні-
верситет та Сумський державний університет.

12-15 грудня відбулася низка завершальних
заходів першого року проекту,
в результаті яких робочі групи
внЗ попрацювали над вдоско-
наленням методологічних
інструментів оцінки якості
навчальних програм. З метою
покращання якості викладання
кафедрі охорони праці СнаУ
було передано проектор, а
міжфакультетській лабораторії
«Центр точного землероб-
ства» – проектор та лазерний
дальномір.

Також проект передбачав
надання наукових мікрогрантів
студентству та підвищення
функціональних можливостей
студентського самоврядуван-
ня внЗ. Так, відбувся ряд
зустрічей з представниками

студентського самоврядуван-
ня з експертами проекту, де
були обговорені складнощі
функціонування та можливості
їх вирішення через потенціал
співпраці з чеськими колега-
ми. а 13-14 грудня відбулося
публічне звітування за резуль-
татами реалізації студентство
мікрогрантів. найкращим
виконавцям проектів було
вручено грошові нагороди:
Ігорю чернецькому та  Ірині
Кошлатій (СумДУ), Ользі
Турченко та Ганні Глуходід
(СнаУ). наступного року також

заплановано конкурс
мікрогрантів для студен-
тів СнаУ.

У 2018 році в рамках
проекту також відбу-
дуться методичні семі-
нари з питань забезпе-
чення та оцінювання
якості вищої освіти та
наукових досліджень,
міжнародна літня школа,
а також будуть надані
консультаційна та гран-
това підтримка студент-
ського самоврядування. 

За результатами
проекту буде видана інформаційна брошура
про досвід забезпечення якості освіти в Україні
та чехії. Проект є продов-женням проекту
«Підтримка гармонізації запровадження
Болонських принципів в українських аграрних
університетах, на прикладі Сумського наУ», що
впроваджувався у 2015-2016 рр. 

Координатором проекту в Україні є к.е.н.,
доцент кафедри менеджменту ЗеД та євроін-
теграції СнаУ Оксана Замора�

отриманий досвід впроваджуватимемо в україні
партнерство

на минулому тижні група студен-
тів магістерського курсу
«Регіональний менеджмент» разом з
деканом факультету економіки і
менеджменту наталією Строченко,
заступником проректора з науково-
педагогічної роботи з питань проф-
орієнтації ніною Мельник та викла-
дачами СнаУ здійснила навчальну
поїздку до республіки Польща.
Метою візиту стало вивчення досвіду
роботи органів місцевого самовряду-
вання з питань залучення інвестицій
для розвитку громад, а також роз-

робки системи прогнозних та
програмних документів соці-
ально-економічного розвитку.

Під час візиту делегації
СнаУ відбулися зустрічі з
предс т авни ками
гмін Пороніно
та вєлічка,
адміністраці-
єю повітових
міст Закопане
та Кракова.
Крім того, відвіда-
но багато соціаль-

них закладів, які справили враження
своїм високим рівнем. Так,

запам’ятався добре облаштова-
ний сучасний спортивний зал в
одній зі звичайних шкіл. наразі у

Польщі теж триває про-
цес реформування
системи освіти,
тож цей досвід
став корисним

для наших педа-
гогів. 

важливим пунк-
том візиту було
ознайомлення з
системою пов -
новажень на
базовому рів -
ні органів мі -
с  ц е в о г о

самовряду-
вання та можливостями
їх реалізації. 

важливим є факт
участі у цій поїздці
саме студентів
освітньої програми
«Регіональний менедж-
мент»: висококваліфі-
кований фахівець регіо-
нального управління
може бути підготовлений
за умови синергетичного
поєднання трьох складо-
вих освітнього процесу,
таких, як теорія, методика і
практика. Саме як перенести  в
реальну площину набуті теоретич-
ні знання і цим самим сприяти вирі-
шенню стратегічних завдань терито-
ріальних громад, майбутні менедже-

ри регіонального розвитку
побачили з реального
досвіду відповідних регіо-
нальних структур Польщі.

Для учасників цієї
поїздки польська сторона
організувала круглий стіл,
під час проведення якого
були обговорені питання
використання польського
досвіду у сільських гро-
мадах України в умовах
проведення децентралі-

заційної реформи.
вивчався досвід

залучення інвесто-
рів та участі гро-
мад у програмах
та проектах
Євросоюзу та
Міжнародної
технічної до -
помоги, про
що теж гово-
рилося за
круглим сто-
лом. Більш
глибоко чле -
ни делегації

ознайомились із мож-
ливостями викори-

стання місцевого
ресурсного потенціалу
для розвитку громади.

За результатами
цієї поїздки вже ведеться

підготовка  по проведенню
круглого столу «Деліберативна

майстерня «Розвиток громад: потен-
ціал, можливості та інструментарій»
для слухачів 1 та 2 курсів

«Регіональний менеджмент».
Планується також надалі проводити
подібний захід і в розширеному фор-
маті для представників об’єднаних
територіальних громад, малого та
середнього бізнесу у сільських гро-
мадах.

Поїздка принесла велику користь
від обміну досвідом, сприяла профе-
сійному росту її учасників та дала
можливість побачити красу і відчути
привітність краю-перлини Південної
Польщі�

наТалІЯ СТРОченКО, нІна МельниК

важливим є факт
участі у цій поїздці

саме студентів
освітньої програми

«регіональний
менеджмент»

Члени 
делегації

ознайомились
із 

можливостями
використання

місцевого
ресурсного
потенціалу 

для розвитку
громади
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Ялинка, песик і традиції: а як у вас?
бліц-опитування

ігор Юрко,
студент факультету 
ветеринарної медицини 

У родині Ігоря існує
традиція: щороку вони
прикрашають живу
ялинку, що росте
прямо у будинку, в гор-
щику. Каже, що зазви-
чай красуня сягає
висоти більше метра
та радує впродовж усь-
ого року. лише до свят
ялинку вбирають у гір-
лянду та обов’язково
прикрашають новою
іграшкою, при цьому,
як зазначив Ігор, зов-
сім не важливо, хто
саме з родини займається прикрашанням,
адже головне, щоб дерево радувало око впро-
довж новорічних свят. 

Цікаво, що у родині Ігоря живе цілих 4 соба-
ки різних порід, тож щодо головного символу
нового 2018-го року родині студента хвилюва-
тися не варто. 

Під ялинкою, жартує Ігор, хоче цього річ
знайти візу до Данії, куди студент збирається
на практику

дар’я Назаренко,
студентка факультету
економіки і менеджменту 

Даша каже, що для
неї чим більша ялинка
прикрашатиме кімнату,
тим краще. Студентка
вважає живу ялинку
головним атрибутом
свята, тому й до вибо-
ру прикрас підходить
дуже відповідально та
заздалегідь. 26-го
грудня у дівчини день
народження, тож сту-
дентка завжди ставить
ялинку у переддень
власного свята. Також
Даша кожного року

прикрашає свою оселю атрибутами з тварина-
ми – символами нового Року. 

Під ялинкою, каже дівчина, хоче знайти
заповнену залікову книжку. 

Юрій данько,
завідувач науково-дослідної 
частини сумського Нау

Ялинка, вважає
Юрій Іванович, –
обов’язковий атрибут
новорічних свят. в
останні роки в його
родині прикрашають
штучну ялинку, обері-
гаючи таким чином
навколишнє середови-
ще та виступаючи
проти вирубки лісів.
Юрій Іванович каже,
що у його батьків є
традиція: старовинні,
антикварні іграшки
кожного року обов’яз-
ково стають  головною
прикрасою ялинки.

Цей новий рік буде знаковим та особливим,
каже Юрій Іванович, адже він народився у рік
собаки, що є символом 2018-го року! До речі, у
родині Даньків кожного року з’являється новий
магніт на холодильник із зображенням твари-
ни – символу нового року.  

Під ялинкою завідувач нДч мріє знайти
подарунок від улюбленої донечки, зроблений
своїми руками.

денис Лобанов,
студент факультету ветеринарної медицини

П р и к р а ш а н н я
ялин ки у родині
Дениса – головна подія
напередодні нового
року. Хлопець каже, що
до цього вони став-
ляться дуже відпові-
дально, збираються
усією родиною, навіть
долучають до справи
котів та собаку :) До
речі, ялинка у родині
Дениса кожного року
жива та сягає не
менше 1,7 м. 

наша німецька вів-
чарка, каже студент, є
улюбленцем та майже головним членом роди-
ни, тож цьогоріч вона обов’язково буде відміча-
ти свята разом з усіма. 

в якості подарунка чотирилапий друг отри-
має цілу гору ласощів та улюбленого корму, а
от сам студент під ялинкою хоче знайти путівку
на Мальдіви. Що ж, сподіваємося, що його мрія
здійсниться!

максим калюжний,
студентський ректор сумського Нау

Родина Максима
виступає проти вируб-
ки лісу, тож на свята
прикрашає дім не
живою, а штучною
ялинкою, щороку
купуючи та виготов-
ляючи для неї нові при-
краси. Зазвичай, каже
Максим, ялинку вдома
прикрашають у мініма-
лістичному стилі іграш-
ками трьох трендових
кольорів. 

У Максима є соба-
ка породи «кавказька
вівчарка», тож на чоти-

рилапого улюбленця цьогоріч чекають подарун-
ки, адже він є живим атрибутом 2018-го року! 

а ось сам студент сподівається, що на
новий рік його батьки притримаються традиції,
що живе у їх сім’ї з дитинства Максима, та
залишать для нього під ялинкою солодощі. 

катерина Глуходід,
начальник загального відділу

Катерина Іванівна
та її родина віддають
перевагу штучній
невеликій ялинці, але
обов’язково додають
гілочки живої сосни,
щоб у домі було аро-
матно. начальник
загального відділу
називає себе та свою
родину «класиками» у
прикрашенні новоріч-
ної красуні, але щоро-
ку обов’язково купує
для неї нову іграшку у
кольорі, що є симво-
лом нового року. 

на жаль, каже Катерина Іванівна, її родина
не має можливості утримувати живих собак,
яких вони дуже люблять, але цьогоріч обов’яз-
ково наповнять дім атрибутами з їх зображен-
нями. 

Катерина Іванівна вважає, що новий рік –
це казковий час для чудес, тож в її родині
завжди готуються до свята та залишають один
для одного гарні та корисні подаруночки.

софія свисенко,
студентка біолого-технологічного 
факультету

Готується Софія до
свята заздалегідь,
адже 31 грудня –
улюблений день сту-
дентки! Її дім прикра-
шає жива ялинка, вища
за неї та вбрана у кра-
щих традиціях свята, –
гірляндами, іграшками,
блискітками і т.д. Соня
вважає, що цей рік
буде для неї особли-
вим, адже у студентки
є чотирилапий друг –
символ 2018-го року.
Дівчина вірить, що цей
рік принесе їй тільки щастя, радість та нові
перемоги. Крім того, коли її німецька вівчарка
отримала свою першу нагороду, дівчина при-
дбала на виставці ялинкову іграшку із зобра-
женням собаки, і тепер ця іграшка кожного
року є головною прикрасою ялинки. 

Сама ж Софія не перестає вірити в дива,
тому чекає на сюрпризи під ялинкою у вигляді
приємних та неочікуваних подарунків. 

антон триножко,
студент юридичного факультету

Ялинка – справжнє
щастя та головний
атрибут кожного дому
на новорічні свята.
Зазвичай у родині
антона віддають пере-
вагу живій красуні для
того, щоб наповнити
дім справжнім святко-
вим ароматом!
Традиційно антон при-
крашає ялинку іграш-
ками у формі твари-
нок, адже це нагадує
про безтурботне
дитинство та дарує

оселі веселу атмосферу. 
на жаль, студент не має чотирилапого

друга, але дуже мріє про нього. Каже, що хоче
ротвейлера, якого назве «Пробєл». Що ж, буде-
мо сподіватися, що уже у наступному році мрія
хлопця здійсниться! 

Під ялинкою антон мріє знайти знайти пор-
тал в інший вимір, де наша країна та всі її люди
живуть щасливо й заможно!

Людмила Барліт,
інженер-програміст медіацентру

Кожного року в
родині людмили став-
лять живу ялинку як
основну новорічну при-
красу, що наповнює
дім хвойним ароматом
та дарує справжню
казкову атмосферу.
Традиційно ялинку
прикрашають не тільки
купленими іграшками,
а й тими, що донька
майструє своїми рука-
ми з гіпсу та полімер-
ної глини. Саме ці
іграшки є найдорожчи-
ми для серця людмили Олександрівни. 

У родині люди живе собака болонка, яка
дуже нагадує песика з мультфільмів. Тваринка
є улюбленицею родини, тож для них радісно,
що саме собака є символом нового 2018-го
року. Для Джессі уже зараз готують новорічні
сюрпризи у вигляді солодощів, які вона просто

обожнює, та спеціальних собачих іграшок. 
Що ж стосується людмили, вона мріє знай-

ти під ялинкою квиток на справжній віденський
бал в австрії.

світлана Зінченко, 
практичний психолог сумського Нау

Світлана воло -
димирівна та її родина
віддають перевагу
живій ялинці середньо-
го розміру та кожного
року прикрашають кра-
суню новими іграшка-
ми, зазвичай викори-
стовуючи декілька
кольорів. 

У Світлани
володимирівни живе
вдома собака Жулька,
яка буде святкувати
новий рік разом з
родиною та отримає
свої подаруночки у вигляді нової іграшки та
смачненьких ласощів. 

Сама ж Світлана володимирівна чекає на
подаруночки та ласощі під ялинкою. 

олексій олексієнко,
студент біолого-технологічного факультету

Ялинку льоша ста-
вить навіть у гуртожит-
ку, віддаючи перевагу
штучній новорічній кра-
суні.  При цьому в
основному у якості
вбрання для неї сту-
дент використовує гір-
лянди з різнокольоро-
вими вогниками. До
речі, такими ж гірлян-
дами Олексій прикра-
шає вікно своєї оселі,
щоб створити новоріч-
ний настрій для пере-
хожих. 

Собаки у студента немає, але він каже, що
з радістю чекає на новий рік та розглядає
свято ще й як можливість прикрасити кімнату
атрибутами із зображенням собаки. Олексій
захоплюється цими тваринами та вважає їх
кращими друзями людей 

Під ялинкою Олексій дуже хоче знайти
солодощі та купу мандарин, що перенесуть
його назад у щасливе та безтурботне дитин-
ство�

Про новорічні секрети дізнавалися
Олена МОвчан і анна лОГвин

Напевне, не відкрию ніякого секрету, коли зазначу, що рубрика «Бліц-
опитування», яка періодично з’являється на сторінках нашого видання,
є однією з найулюбленіших як у читачів, так і у нас – тих, хто цю газе-
ту створює. Нам завжди цікаві ваші думки, ваші родинні традиції та
історії, ваші погляди на той чи інший факт чи проблему, ваші спогади,
ваші переконання…  Тож напередодні Нового року допитлива редакція
газети «Вісник СНАУ»  знову чіплялася до викладачів і студентів рідно-
го вишу з тим, аби вони поділилися сімейними секретами з нашими
читачами. 
Приємний бонус для тих, хто погодився відповісти: якщо цей екзем-
пляр газети потрапить до рук Діда Мороза (а так, напевне, й буде!), то
ваші шанси знайти під ялинкою омріяний подаруночок багатократно
зростають! ;)

1. чи прикрашаєте ви вдома новорічну ялинку? Якій віддаєте перевагу –
штучній чи натуральній? великій чи маленькій? чи існують у вашій родині
традиції, пов’язані з прикрашанням ялинки?

2. всі, напевне, пам’ятають анекдот про нудну дружину, яка псує чолові-
кові першотравневий настрій своїм бурчанням «викинь ялинку, викинь ялин-
ку…» Цікаво, а як довго у вас стоїть ялинка? Коли ставите її і коли розби-
раєте? 

3. Як відомо, прийдешній рік за східним календарем – це рік Жовтого
Земляного Собаки. а чи є у вас домашній хвостатий улюбленець? Якої поро-
ди? 

4. Що мрієте знайти під ялинкою? :)
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«Зимова казка»: король, королева і кращий студент
профорієнтація

Традиція проведення віденських
балів у Сумському національ-
ному аграрному універси-
теті міцнішає з кожним
роком. Справді, вже
неможливо уявити наш
СнаУ без щорічного
Студентського балу! І
ось вже другий рік
поспіль юридичний
факультет проводить кор-
поративний бал «Зимова
казка», який збирає виклада-
чів та студентів факультету, а
також запрошених гостей,
серед яких школярі та пред-
ставники коледжів СнаУ.
Цього року він відбувся 2 груд-
ня і знову став святом, де
панували вишукані манери,
витонченість і стиль, вдало
поєднуючись з веселощами та
жартівливими іграми. 

Програма була насиченою
та динамічною: вальси, поль-
ки, бельгійка, майстер-класи
від розпорядника балу, керів-
ника аСБТ «Свей» Юрія
Сергеєва, жваві рухливі ігри,
зимово-новорічна фотозона –
все це створювало неповторну
атмосферу свята. Упродовж

вечора учасники могли
взяти участь у підсумковому
голосуванні за претендентів
на звання «Кращий студент
року на юридичному
факультеті». До півфіналу
вийшли 7 кандидатів – Інна
Гримайло, Богдан Пинчук,
Максим Березін, Кирило
Сидоренко, валерій Салата,
Дар’я Федоренко, Марія
Корявська. Це студенти, що
найкраще проявили себе у
різних сферах сту-
дентської діяльно-
сті – від наукової
до спортивної та
громадської. всі
вони – вже пере-
можці, заз начила

декан юрфаку Світлана Запара,
вручаючи студентами подяки

та премії. а за результата-
ми голосування абсо-
лютним переможцем
конкурсу стала  Інна
Гримайло, з чим ми її
й вітаємо! 

Починаючи з цього
року, запровадили тради-

цію обирати Короля та
Королеву балу. Що ж потрібно,

щоб ними стати? Перш за все – гарний
настрій, яким ви готові ділитися з
оточуючими людьми, а ще –
бажання танцювати, весели-
тися, дарувати посмішки й
позитив. Тож, якщо ви
прийшли на бал виключ-
но для того, щоб постоя-
ти у гарній сукні чи
костюмі під стіночкою,
попити «Живчика» та наї-
стися тортика (а він, до
речі, був надзвичайно

смачний!), то це, звісно,
прекрасні наміри, але

про корону тоді навіть
і не мрійте! ;) а на
нашому балу Коро -
лем та Королевою
стали студенти юри-

дичного факультету
антон Триножко та Інеса
Кириленко. 

Які ж слова спа-
дають на думку,
коли починаєш
пригадувати події
та атмосферу того
вечора? Безу -

мовно, це перш за
все – вишуканість,

краса та аристокра-

тизм. а ще – доброзичливість та бажання гос-
подарів балу зробити його комфортним і

радісним для кожного учасника.
Приємно знаходитись у середовищі

розумних, красивих, налаштованих
на дружнє спілкування людей. Тож
сподіваємося, що наступний бал
юридичного факультету обов’яз-
ково відбудеться і стане зимовою
казкою як для постійних його
учасників, так і для нових студен-
тів!�

Юні біологи провели
дослідження

У рамках підготовки до
ІІІ етапу обласної олімпіа-
ди з біології для школярів
Олександрівської гімназії,
загальноосвітніх шкіл №1
та №22 фахівці факультету
агротехнологій та приро-
докористування Сумського
наУ провели практичні
заняття на базі наукової
лабораторії сучасних про-
блем рослинництва та
садівництва Північно-схід-
ної частини України.

Професор кафедри
садово-паркового та лісо-
вого господарства андрій
Мельник  разом з аспіран-
тами Джансом акуаку та
Світланою Жердецькою
провели майстер-клас
роботи з сучасними
приладами, які викори-
стовуються у біологічних
дослідженнях.

Юні науковці визначали вміст
хлорофілу N-тестером та спектро-
фометром Ulab. взяли участь у
проведенні мікроскопічних
досліджень з фіксацією результа-
тів на цифрову камеру. Під час
насиченої наукової роботи школя-
рі, спілкуючись англійською мовою
з Джонсом, проявили велику зацікав-

леність та бажання потрапити ще на
декілька занять.

За філіжанкою гарячого чаю
майбутні біологи, відверто вра-
жені рівнем наукової роботи в
Сумському національному аграр-

ному університеті, висловили спо-
дівання, що в період літніх канікул

викладачі кафедри садово-
паркового та лісового
господарства та інших
кафедр факультету
агротехнологій та при-
родокористування змо-
жуть провести для них

спільні зі студентами нау-
кові дослідження�

«Листопад посмішок» 
задля доброї справи

У рамках профорієнтаційної
роботи Сумський національний
аграрний університет, зокрема вик-
ладачі факультету економіки і

менеджменту, проводять
активну співпрацю з
Сумською школою
№12. нещодавно вик-
ладачі СнаУ, відпові-
дальні за профорієн-
тацію у цій школі,
долучилися до прове-
дення благодійної акції
«листопад посмішок», яка
об’єднала учнів школи, вчителів,
батьків та всіх небайдужих
людей. Головною метою цієї
акції стало збирання коштів для
лікування хво-
рих дітей з від-
ділення онкоге-
матології.

Ш к о л я р і
орга нізували й
провели благо-
дійний ярма-
р о к - п р о д а ж
власноруч виго-
товлених соло-

дощів. Доволі знач-
ну частину зібраних
коштів отримали

також  від продажу квитків на кон-
церт «12 школа має таланти», який

став яскравим святом позитиву й
єднання. активними учасниками
цього концерту став хореогра-
фічний ансамбль «Сладко -
ежки», керівником якого є

Оксана Зиненко, а хореографа-
ми - викладачі СнаУ Юрій

Сергеєв та Ксенія Блюмська-Данько.
Цей колектив неодноразово ставав
призером та переможцем фестивалів
і конкурсів обласного, регіонального
та всеукраїнського рівнів. 

Зібраних коштів (3188,80 грн.)
вистачить на 2 флакони препарату
«Біовен», життєво необхідного для
лікування хворих діточок. Крім підт-
римки матеріальної, що цінно вже
само по собі, дітки отримали також і
моральну: школярі власноруч вигото-
вили для них яскраві листівки з поба-
жаннями якнайшвидшого одужання.
відомо, що добре слово здатне ліку-
вати інколи навіть не гірше за мед-
препарати, тож сподіваємося, що для
маленьких пацієнтів лікарні ці листів-
ки стануть джерелом позитиву і
радісних емоцій. а для учнів школи
№12 ця акція – безцінний урок доб-
роти й емпатії: підтримуючи тих, хто
потребує допомоги, людина стає
кращою, а світ - добрішим�
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дарувати радість
легко!

відкриття ялинки в Сумському націо-
нальному аграрному університеті щороку
стає яскравою подією і великою радістю.
Звісно, що перш за все для дітей, адже
ніхто так не радіє новому року і всім його
атрибутам, як малеча. Ось і 19 грудня 2017
року, у День святого Миколая, в холі голов-
ного корпусу зібралося багато маленьких
гостей нашого університету, щоб стати
учасниками казкового дійства, що розгор-
нулося того вечора у СнаУ.

всіх присутніх привітав настоятель
Храму святої валентини протоієрей
Миколай. «Якщо ти віриш, робиш людям
добро, живеш з чистим серцем і відкритою
душею, то обов’язково будеш щасливим, а
святий Миколай не залишить тебе без
подарунків», - переконаний священик. він

побажав всім миру, злагоди,
добра, розуміння й щирості у
ставленні один до одного, а кож-
ному маляті – обов’язково знайти
під подушкою подаруночок :)

Цьогоріч казкове шоу, май-
стерно розігране студентами
СнаУ, було особливо цікавим та
креативним: крім постійних героїв
новорічних вистав – Снігуроньки,
Діда Мороза, Баби-Яги, водяника,
Кікімори та іншої лісової нечисті,
традиційної для казок, героями
дійства стали також Павук, та не
звичайний, а такий, що плете все-
світню павутину Інтернет, а потім
разом з племінничком вірусом
затягує у свої тенета довірливих

користувачів, Мішка та
Машка, Поліцейський тощо.
Та й Баба-Яга – не просто
бабця у ступі, а продвинута
юзерка з айфоном у руці :)
на героїв чекали пригоди,
інтриги, боротьба й випро-
бування, але, звісно ж, все
закінчилося перемогою
добра над злом, а інакше у
казці й бути не може!

От цікаво: чи вірять
сучасні діти, так я ми колись,
що перед ними співають і
танцюють персонажі казки?
Це ж ми, дорослі, знаємо,
що в ролях цих прекрасних
істот виступають наші най-
кращі вокалісти, танцюри-

стки з хореографічних ансамблів
«Шарм» і «весна», а також най-
меншенькі артисти – учасниці
вокального ансамблю «веселі
нотки», а дітям вони, напевне,
здалися справжніми казковими
феями й чарівницями :) 

ну от, зимові свята в
Сумському національному аграр-
ному університеті розпочалися:
ялинку відкрито, навчальні корпу-
си та гуртожитки прикрашені,
сяють новорічні гірлянди та
посмішки… Тож бажаємо всім
співробітникам і студентам СнаУ,
а також їх родинам, новорічного
казкового настрою, веселих свят і
здійснення всіх мрій та бажань!�

Новорічне диво для дорослих і маленьких
напередодні Нового року

Олена МОвчан

День святого Миколая –
одне з найулюбленіших свят
усіх дітей, адже саме сьогодні
вони знаходять під своїми
подушками солодощі та пода-
рунки. Проте, на жаль, не всі
діти мають турботливих батьків,
саме тому медіацентром
Сумського наУ було організо-
вано акцію «Стань Миколаєм
для дитини», метою якої було
зібрати подарунки для особли-
вих дітей, які живуть у дитячих
будинках. 

Декілька тижнів всі небай-
дужі помічники Миколая охоче
приносили до медіацентру
іграшки, одяг, канцелярське
приладдя, щоб порадувати
малят та здійснити їх мрії.
Звісно, вихованці дитячих
будинків потребують елемен-
тарних речей, але найголовні-
ше для них – відчувати людське
тепло, увагу та турботу.  

І ось 18-го грудня студенти
Сумського наУ відвідали
Хоружівський дитячий будинок,
що на Сумщині. Маленькі вихо-
ванці були дуже раді приїзду
гостей та зустріли їх тепло та
дружелюбно, провели екскур-
сію, показали свої кімнати та
приклади творчості. але на
цьому розваги не закінчилися, і
малята охоче грали зі студента-
ми в різноманітні ігри та розпо-
відали віршики, даруючи волон-
терам радість та задоволення
від спілкування. 

«Приємно усвідомлювати,
що ти є частиною тієї великої

акції, що подарувала
радість на свята соро-
ка дітям. Дякуємо
великій родині
Сумського національ-
ного аграрного уні-
верситету, Сумській
ЗОШ №12 та всім, хто
допоміг зібрати пода-
рунки. Щасливі очі
дитини, що отримує
нову іграшку, варті
всіх витрачених сил»,
– коментує один із
волонтерів. 

Що ж, сподіваємо-
ся, що такі акції і дій-
ства послужать доб-
рим прикладом для
всіх, адже дарувати
радість і справді зов-
сім не важко!�
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анна лОГвин

теплом зігріємо серця

на порозі новорічно-різдвяні свята. а це
означає, що кожна дитина повинна отримати
свій новорічний подарунок. 

14 грудня в холі головного корпусу
Сумського національного аграрного універси-
тету відбувся благодійний ярмарок до Дня свя-
того Миколая «Теплом зігріємо серця». 

на ярмарку  студенти представили  ново-
річні прикраси, сувеніри, вироби «Handmade»,
зроблені власноруч, солодощі та узвар, який
підготували працівники КГХ, дитячі іграшки та

багато іншого. Уся представлена
продукція була надана студентами
для продажу абсолютно безкоштов-
но. Крім того, кожен покупець отри-
мав цукерку з побажанням та лоте-
рейний квиток. У кінці ярмарку була
розіграна лотерея,  переможці якої
отримали сувенірну продукцію
СнаУ. Закінчився захід яскравим та
енергійним флешмобом «New Year
start», який підготував студентський
актив.

Кошти, зібрані на  ярмарку,
будуть передані малечі, яка вихову-
ється в дитячих будинках�

ОльГа БОЖКО

Шах і мат у чотири етапи

Передноворічні дні в Сумському національ-
ному аграрному університеті проходили над-
звичайно активно. Реалізувати свої таланти,
відчути дух свята та допомогти це
зробити всім оточуючим людям
могли всі, хто мав бажання. Ті, хто
не позбавлений творчого хисту,
прикрашали навчальні корпуси й
гуртожитки, готуючись до оглядів-
конкурсів «новорічний настрій
мого факультету» та «новорічна
казка у гуртожитку». Самодіяльні
актори, співаки і танцюристи дару-
вали святковий настрій співробіт-
никам і маленьким гостям СнаУ,
що завітали на відкриття ялинки в
холі головного корпусу.

а 18 грудня у СнаУ панував дух
спортивних змагань. Саме у цей
день в університеті відбувся ІІ
новорічний шаховий турнір. У тур-

нірі взяли участь 12 студентів із будівельного,
юридичного, біолого-технологічного факульте-
тів, факультетів харчових технологій, ветери-
нарної медицини, агротехнологій та природо-
користування, економіки і менеджменту. 

Турнір проходив у чотири етапи. За
підсумками переможцями шахового турніру
стали:

- ІІІ місце – Михайло Романченко, сту-
дент біолого-технологічного факультету;

- ІІ місце – Олександр Єланкін, студент
факультету агротехнологій та природокористу-
вання;

- І місце – в’ячеслав Конельський, сту-
дент будівельного факультету.

вітаємо переможців та бажаємо їм подаль-
ших спортивних успіхів!�
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3 грудня 2017 року на
сцені Сумського державно-
го університету відбувся
всеукраїнський хореогра-
фічний фестиваль-конкурс
«Танцююча нація» за підт-
римки окремого культурно-
го центру, Головної ради
українських офіцерів та
всеукраїнської організації
спілки офіцерів України.

Як зазначають організа-
тори, мета фестивалю –
сприяння духовному, націо-
нальному, патріотичному та
культурному вихованню
української молоді засоба-
ми хореографічного ми -
стец тва; реалізація твор -
чого потенціалу дітей та
молоді; збереження патріо-
тичного духу громадян,
закріплення національних та
особистісних цінностей і
національних традицій.

активними учасниками
конкурсу стали також 2
хореографічних колективи
Сумського національного
аграрного університету –
ансамбль сучасного танцю
«Шарм» та ансамбль сучас-
ного бального танцю
«Свей». вони достойно
представили наш універси-

тет, виборовши переможні
місця у Золотому фіналі. 

Так, «Шарм» отримав
два перших місця за компо-
зиції «Три кроки до небес»
та «За ріками, горами» у
номінації «Сучасний танець»
(вікова категорія «Дорослі
16+»). а «Свей» був удо-
стоєний Гран-прі фестива-
лю та І місця за виконання
композиції «I believe», а
також І місця за композицію
«люди як кораблі» у номіна-
ції «Бальний танець» (вікова
категорія «Дорослі 16+»).
не відстали від дорослих і
«Свейчики»: І місце за ком-
позиції «Запали вогонь» у
номінації «Бальний танець»
(вікова категорія «Юніори
10-12 років») та «Корсари» у
цій же номінації (вікова
категорія «Ювенали 7-9
років»), ІІ місце – за компо-
зиції «Конфетті» (номінація
«Бальний танець», вікова
категорія «Юніори 10-12
років»)та «Crazy Flight»
(номінація «Бальний
танець», вікова категорія
«Ювенали 7-9 років»).

вітаємо учасників цих
колективів та керівників,
бажаємо подальших твор-
чих успіхів!�

«танцююча нація»:
це про нас!

конкурс

Олена МОвчан

Завершилася осіння частина XVII чемпіона-
ту України з футболу серед вищих навчальних
закладів сезону 2017-2018 рр., що проводить-
ся за сприяння Федерації футболу України та
всеукраїнської футбольної асоціації студентів,
а також Комітету з фізичного виховання та
спорту Міністерства освіти і науки України. 

Команда Сумського національного аграр-
ного університету «альянс СнаУ» вперше
виступила на чемпіонаті, але попри все змогла
продемонструвати значні успіхи, не поступаю-
чись більш досвідченим гравцям. Підбиваючи
підсумки, прес-служба всеукраїнської фут-
больної асоціації студентів склала список сим-
волічної збірної конференції «Центр-Південь».

визначити кращих з кращих допомагали трене-
ри та капітани команд дивізіону.

Приємно зазначити, що з 11 учасників сим-
волічної збірної троє – гравці команди «альянс
СнаУ»:

воротар: Тор ноах Кваме, студент 1 курсу
факультету ветеринарної медицини;

Правий захисник: віталій Старинський, сту-
дент 1м курсу будівельного факультету;

Центральний півзахисник: Микита
воронцов, випускник біолого-технологічного
факультету.

вітаємо наших спортсменів та тренера
команди Олександра Химченка, бажаємо
подальших спортивних успіхів!�

Футболісти сНау 
серед кращих в україні

спорт

Олена МОвчан
ну що, дорогі наші читачі, готуємося

зустрічати Жовтого Земляного Собаку?
Звісно, занадто серйозно ставитися до всіх
цих східних прибамбасів, як на мене, то й не
варто, але в якості розваги – чому б і ні?.. То
що ж нам віщують зірки і як радять зустрічати
2018-й рік? Зараз детально розглянемо :)

Отже, як стверджують астрологи, рік
Жовтого Земляного Собаки бажано зустріча-
ти в одязі жовтого, пісочного, оливкового,
золотистого, коричневого чи то навіть каво-
вого (для гурманів!)
кольору. Хоча особи-
сто я думаю, що
«капучино», кремовий
чи фісташковий теж
підійдуть. Головне –
щоб колір вашого
вбрання був макси-
мально наближений до
природної гами, а
отже – ніякого неону й
кислотних відтінків!
Думаю, не треба гово-
рити про те, що леопардові, тигрові та будь-
які інші котячі мотиви й принти – це вже пря-
мий виклик і неповага до господаря року.

Що стосується фасонів, то тут теж спо-
стерігаємо певні обмеження. Собаки – це
вірні, доброзичливі й благородні тварини,
тому новорічний образ в жодному разі не
повинен бути вульгарним! навіть натяку на це
щоб не було – залиште занадто глибокі
декольте, прозорі тканини й високі до нестя-
ми розрізи на якийсь інший рік, а Собаку
зустрічайте у вишуканому, навіть аристокра-
тичному вбранні. 

Те ж саме можна сказати й про прикраси:
найкращий вибір – витончені ювелірні виро-
би, гармонійно підібрані до вашого вбрання.
Для тих, хто полюбляє масивні ланцюги, на
яких можна з легкістю втримати бультер’єра
(ну і що, що золоті – ланцюг є ланцюг!), нага-
дуємо, що жоден собака ланцюга не любить і
точно такій вашій прикрасі не зрадіє. 

Зате доречним буде хутро у будь-яких
варіантах: пелеринки, комірці й манжети,
муфти, накидки, шалі – фантазуйте в цьому
напрямку без меж!

Так, з вбранням розібралися. а що ж на
стіл ставити?

Зрозуміло, що м'ясо має бути обов’язко-
во, і це саме той випадок, коли чим м’яса
більше, тим краще, адже це основна улюбле-
на страва господаря року: буженина, свиняча
рулька, холодець, курка, качка, відбивні,
стейки, шашлик та будь-які інші смаколики.
Крім цього, обов’язково приготуйте м’ясні
салати і закуски з додаванням шинки, ковба-

си, вирізки і так далі.
Якщо так сильно любите

рибу, що жодного свята без
неї не уявляєте, то, звісно,
готуйте, але все ж таки пріо-
ритет варто віддати м’ясним
стравам, бо риба – то їжа
більше для кішок, аніж для
собак. І повне табу – на будь-

які страви корейської кухні, адже, як відомо,
саме в Кореї не вважають за гріх поласувати
наїдками, з любов’ю зготованими корейськи-
ми кухарями з господаря року (кажучи прості-
ше – їдять собачатину і не червоніють:).

Кожну страву бажано прикрасити так,
щоб, одразу було зрозуміло, що саме свят-
куємо (а то прокинеться гість, що мирно собі
спав обличчям у салатику, і не одразу второ-
пає, де він і що тут діється. а так глянув,
побачив салат, оформлений як ялинкова
кулька, переконався, що це – новий рік, і
можна собі далі спати :) Жартую, звісно, але
насправді тематично прикрасити стіл – це й
для  господині нагода проявити свої дизай-
нерські здібності, й гостям приємно. У цьому
році бажано всі страви оформлювати у вигля-
ді ялинок, ялинкових прикрас, цукерок, Діда
Мороза, мордочки собаки чи навіть кісточки.
а різноманіття фруктів прикрасить стіл, зро-
бить його барвистим і яскравим.

але все ж таки найголовніше – це весело-
щі й святкова атмосфера за новорічним сто-
лом! І, якщо ви проявите творчий підхід до
приготування й прикрашання страв, до скла-
дання новорічної програми, до оздоблення
вашої оселі, якщо ви щиро будете раді кож-
ному гостю, то й новорічна вечірка запам’ята-
ється надовго, і удача обов’язково посміх-
неться вам у наступному році, а Жовтий
Земляний Собака привітно помахає
хвостом!�

Рекомендації збирала
Олена МОвчан

Як задобрити
господаря року

цікаво
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Звісно, якщо Гриць вже жонатий, засвата-
ний чи хоча б має певні наміри щодо якоїсь дів-
чини, то робити йому на вечорницях і справді
вже нічого, але якщо ти молодий, вільний і все
життя попереду, то чому б і ні?..

Свято андрія Первозванного вважається
найбільшим передноворічним святом, яке від-

значається ще з часів Русі 13 грудня. Згідно з
переказами, андрій Первозванний – це один з
12 апостолів Христа, брат апостола Петра.
Саме він вважається покровителем жителів
України, Росії та Шотландії. напередодні цієї
дати молодь збиралася на андріївські вечорни-
ці – ворожіння, з якими пов'язано безліч

неординарних звичаїв. Хлопці й дів-
чата чекали свята і готувалися до
нього заздалегідь. веселі гуляння із
жартами і різноманітними витівка-
ми – ось головні заняття цього
вечора.

Саме на андрія парубкам доз-
волялося бешкетувати. наприклад,
якщо батьки не пускали дівчину на
вечорниці, то вони могли цим бать-
кам воза на дах затягнути чи зама-
стити сажею вікна, і громада їх за
це не карала. а дівчата зазвичай
ворожили: приміром, пекли бала-
бушки, потім шукали на вулиці пса,
приводили його, і чию балабушку
він першою вхопить, значить, та
перша і заміж вийде.

Підтримуючи національні укра-
їнські традиції, в Сумському націо-
нальному аграрному університеті
щороку теж відзначають «Калиту»
(це, до речі,  ще одна назва свята).
Ось і цьогоріч 14 грудня у
Молодіжно-розважальному центрі
було цікаво: найбільш активна
молодь нашого університету зібра-
лася, аби провести цей вечір весе-
ло й неординарно. Дрес-кодом
заходу, звісно ж, стала українська
вишиванка, тож всі присутні мали у
своєму одязі хоча б якісь елементи
народного костюму.

напевне, не здивуємо вас, якщо

скажемо, що головними заводіями
веселощів стали учасники народно-
го ансамблю народного танцю
«весна» (керівник Ольга
Гетманенко) та академічного хору
«Юність» (керівник аліна Біловол). І
кому ж, як не їм, найкраще знати
українські пісні й танці? Родзинкою
свята став майстер-клас від Ольги
Гетманенко і ансамблю «весна» з
виконання найбільш відомого укра-
їнського танцю – гопаку. 

ну й що ж то за гуляночка без
смаколиків? Тож і на наших вечор-
ницях присутні ласували смачними
варениками, пиріжками і, звісно ж,
головним українським спеціаліте-
том – салом із чорним хлібом
(добре, що вже в їдальні побувала,
перш ніж написати цю статтю, а то
б можна й слиною захлинутися :)

Приємна, невимушена атмо-
сфера, народні пісні й танці, жарти
й веселощі – саме такими стали
наші вечорниці, залишивши теплі
спогади про цей вечір у його учас-
ників. Достеменно невідомо, чи
знайшов хтось собі пару, але той
факт, що повеселилися від щирого
серця, хоча б на декілька годин від-
волікшись від проблем, що тур-
бують сьогодні кожного студента
(С-е-С-І-Я!!!), не викликає сумнівів. 

Звісно, що сучасна людина ста-
виться до обрядів наших предків
все ж таки трохи по-іншому – у нас
інше мислення, рівень знань про
навколишній світ і нашу роль у ньому. але
попри все народні традиції – це те, що дає нам
зв'язок між поколіннями та можливість відчути
себе українцями. Цікавим, як на мене, також є

той факт, що традиції, що зародилися в укра-
їнському селі, наразі активно підхоплюють «діти
асфальту» – міська молодь. І це насправді пре-
красно!�

ой, не ходи, Грицю, 
та й на вечорниці…

феєрично

White Party «SWay»: біла мрія

величезні білі лапаті сніжинки,
що тихо кружляють у повітрі й
повільно падають на землю… Що й
казати, 21-го числа грудень згадав
нарешті, що він – зима, і порадував
нас легеньким морозцем і снігом,
створюючи передноворічну казку.
але навіть якщо б лив дощ, то все
одно він би не зіпсував святкового
настрою учасникам ансамблю
сучасного бального танцю «Sway»,
адже саме цього вечора відбулася
церемонія нагородження «Sway» –
2017. Це відносно нова традиція
цього колективу, вперше проведена
у минулому році у форматі зіркової
церемонії «Oскар». але вона так
сподобалася всім учасникам, що відтепер,
напевне, стане щорічною. Тим більше, що кож-
ного року організатори дивують чимось
новеньким, до останньої хвилини тримаючи все
в секреті – учасники церемонії навіть не здога-
дуються, які сюрпризи чекають на них!

Пригадую, як у минулому році, зайшовши
до МРЦ, ми якимось дивом опинилися на оска-
рівській церемонії: золото з червоним в оздо-
бленні залу, повсюди зірки – і декоративні, і
справжні (а хіба танцюристи і керівники аСБТ
«Sway» вам не зірки?!), знамениті фігурки, що
вручалися учасникам дійства, і величезний
золотий Оскар на сцені… Приємні спогади, а
які ж класні залишилися фотки! ех… (з носталь-
гією)…

Цього ж вечора зал Молодіжно-розважаль-
ного центру СнаУ вразив монохромністю:
всюди сніжинки й білі кульки, біле печиво й
зефір на столах, біле вбрання учасників, білі
кумедні казкові істоти – Фйокі, біла казка, біла

ніжність... ну просто якесь сні-
гове королівство, але якою ж
теплою була у ньому атмосфе-
ра!

Кожна з груп великого
колективу «Sway» представила
на сцені свою танцювальну
композицію. Малесенькі Baby
вийшли на сцену в урочистому
полонезі, який у їх виконанні
виглядав особливо зворушливо
та викликав щире захоплення й
аплодисменти. Ювенали і юніо-
ри станцювали свої хіти «Crazy
Flight»та «Запали вогонь», при-
чому в інших костюмах ці номе-

ри й виглядали по-новому, з’явилися якісь нові
відтінки й нюанси, це було просто супер!
Основна група «Sway» закружляла на сцені у
вальсі «I Believe» – цей прекрасний ніжний
номер вже встиг підкорити не тільки серця гля-
дачів, а й принести колективу Гран-прі на
хореографічних фестивалях і конкурсах. 

а харизматична й креативна група хобі-
класу здивувала прем’єрою номеру ча-ча-ча
«Школа танців». «Ми такі різні, але є те, що нас
об’єднує, – це нестримне бажання навчитися
танцювати, і задля цього ми полишаємо всі
свої справи й зустрічаємося в танцювальному
залі – ча-ча-раз-два-три!» – саме такою була
головна ідея цього веселого номеру. 

І справжнім неочікуваним, але таким яскра-
вим сюрпризом був танець чотирьох чарівних
учасниць аСБТ «Sway», причому родзинкою
стало те, що цей номер символізував собою
єдність та спадкоємність поколінь колективу,
адже виступили в ньому учасниці, які в різні
роки були зірками «Свея», а одна з них – Ксенія

Блюмська-Данько, – наразі є тренером всіх
дитячих груп та керівником колективу разом з
Юрієм Сергеєвим. Саме Ксенії цьогоріч була
вручена премія «легенда «Sway».

але нагороди й дипломи цього вечора
чекали на багатьох учасників, і це було дуже
хвилююче й приємно. Керівник колективу
Юрій Сергеєв на сцені вручав дипломи учас-
никам всіх груп, що найяскравіше проявили

себе протягом року. Подяки не оминули також
і батьків (а якщо бути точними, то матусь) дітей
з молодших груп колективу, які активно підтри-
мують всі починання «Свея». І окремо відзначи-

ли тих випускників колективу, хто
колись своєю майстерністю ство-
рював неповторний образ нашого
колективу.

Багато ще чого цікавого відбу-
валося того вечора в залі: і май-
стер-клас з ритм-блюзу, і фото-
графування, і шоколадні фонтани,
і просто неймовірне паперове шоу
(це неможливо описати, це треба
бачити, а краще – брати в цьому
участь!). Можна довго писати про
те, який же класний у нас колек-
тив, як ми цінуємо такі ось момен-
ти, проведені разом, як ми вдячні
організаторам, керівникам, нашим
партнерам і взагалі один одному,
але я просто зараз скажу, як
французи (бо хто ж краще за

французів вміє говорити мовою кохання?):
«Sway», je t'aime!�

Олена МОвчан 
(хобі-клас аСБТ «Sway»)


